
در سال هاي اخير شكارچيان اروپايي و عمدتاً 
اس�پانيايي هر س�اله به واسطه ش�ركت هاي 
گردش�گري به منظور جمع آوري دندان نيش 
گراز در استان هاي شمالي پروانه شكار دريافت 
و عكس هايش�ان را هم در اينستاگرام منتشر 
مي كنند.  شكار گراز با توجه به كاهش جمعيت 
علفخواراني چون آه�و، كل، ب�ز و قوچ ميش! 
يكي از اصلي ترين منابع تغذيه گوش�تخواران 
تحت حمايت مثل پلنگ و يوز ها هس�تند بايد 
با ممنوعيت همراه باش�د.حتي بخش زيادي از 
گوش�تخواران مثل خرس، گرگ، سياه گوش و 
پرندگان گوشتخوار از توله هاي گراز و لاشه هاي 
گ�راز موج�ود در طبيع�ت تغذي�ه مي كنند. 

 يوروهاي چشم نواز
شكارچيان اروپايي بابت ش��كار هر گراز، بسته به 
طول دندان نيش جانور ش��كار شده، بين ۴۰۰ تا 
۹۰۰ يورو به س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت و 
شركت برگزاركننده تور شكار پرداخت مي كنند.  
همواره علت صدور مجوز شكار گراز، محافظت از 
زمين هاي كشاورزي عنوان ش��ده، اما كنشگران 
محيط زيس��ت كش��تار گراز در زيس��تگاه هاي 
طبيعي اش را روشي نادرست مي دانند. محصولات 
دافع گراز براي دور نگهداشتن آنها از مزارع راهكاري 
مفيد معرفي شده است؛ محصولاتي ارزانقيمت كه 
توليدشان در داخل كش��ور هم امكان پذير است.  
گراز حيواني است كه بسياري از آفت هاي گياهي 
و جانوران موذي مضر براي زمين هاي كشاورزي را 
از بين مي برد، اما در صورت افزايش جمعيت آنها و 
عدم استفاده كشاورزان از دفع كننده آنها مي توانند 

به محصولات كشاورزي هم آسيب بزنند. 
 عكس هاي بو دار

جالب اينجاست كه بس��ياري از گزارش ها نشان 
مي دهد كه هجوم گرازها به مزارع در ش��هرهاي 
يزد، كرمان، لرستان و آبادان بسيار چشم گير بوده، 
اما مجوز شكار گراز در مناطقي كه گوشتخواران با 
ارزشي مثل پلنگ و يوز دارد، صادر مي شود. تاكنون 
عكس هاي زيادي در اينستاگرام شكارچيان خارجي 
منتشر شده كه نشان مي دهد در ايران هستند و با 
انبوهي از دندان هاي ني��ش گراز عكس گرفته اند؛ 
عكس هايي كه احتمالاً ش��كارهاي غيرقانوني يا 
حتي خريدهاي كلكس��يوني از مافياي ش��كار را 

تداعي مي كند. 

 شكار زير نظر وزارت اطلاعات
در همين زمينه مديركل حفاظت محيط زيس��ت 
مازندران با بيان اينكه با توجه به حرام گوشت بودن 
حيوان گراز، پروانه شكار آنها را صرفاً براي اقليت هاي 
ديني صادر مي كنيم، گفت: »در بحث شكار، مصرف 
يا فروش آن تخلفات هميشه وجود داشته و با توجه 
به پايش هاي مداوم مواردي را امسال كشف كرديم و 
در صورت پايش هاي بيشتر احتمالاً موارد بيشتري 

نيز كشف خواهد شد.«
 حسينعلي ابراهيمي كارنامي افزود: »توريسم هاي 
شكارچي داراي پروانه شكار هستند و در مدت زماني 

كه در كشور حضور دارند از واحد اسلحه و مهمات 
وزارت اطاعات مجوز حمل س��اح ش��كار موقت 
برايشان صادر مي شود. تخلف در شكار گراز را به طور 
دائم و هر از چند گاهي از طريق شبكه هاي اجتماعي 

و رسانه ها به مردم اطاع رساني مي كنيم.«
 شكار محدود است

پيش از اين هم رئيس اداره حفاظت محيط  زيست 
س��وادكوه با اعام اينكه محيط  زيست مازندران 
داراي شكارچيان توريسم از كشورهاي اسپانيا، 
پرتغال، ايتاليا، آلمان و ساير كشورهاست، گفته 
بود:»توريسم هاي شكار بس��يار قانونمند و تابع 

قوانين جاري و زيس��ت محيطي كشور هستند. 
شكار گراز از طريق اين توريسم ها محدود است 
و در مدت سفر در مازندران حدود دو تا سه گراز 

شكار مي كنند.«
ابراهيم فاحي با بيان اينكه گراز شكار شده بايد نر و 
داراي سن بالا باشد، افزود: »مأموران و محيط بانان 
محيط  زيس��ت ناظر بر شكار توريس��م شكارچي 
است. تعداد پروانه اي كه براي شكار به شكارچيان 
خارجي داده مي شود هم نس��بت به صدور پروانه 
ش��كار به ش��كارچيان بومي قابل مقايسه نيست. 
براي شكارچيان خارجي جنگل هاي مناطق آزاد و 
ترجيحاً جنگل هاي مناطق روستايي و كشاورزي را 

براي شكار آنان انتخاب مي كنيم.«
 يك محكوم ابدي!

در دوران رياس��ت معصوم��ه ابتكار بر س��ازمان 
محيط زيست كشور صدور پروانه شكار قوچ، ميش، 
آهو، گوزن و ش��وكا ممنوع ش��د، اما گراز از جزو 
حيوانات حمايت نشده باقي ماند؛ گراز تنها حيوان 
در طبيعت ايران اس��ت كه كشتن آن نه تنها منع 

قانوني ندارد بلكه بعضاً مشوق مالي هم دارد.
برخي از شكارچيان طرفدار ش��كار گراز حتي در 
اينستاگرام شان حمله گراز به يك روستا در شادگان 
و كشتن آنها را به عنوان قتلي ظفرمندانه منتشر 
كرده اند تا افكار عمومي را هم با خود همراه كنند. 
در حالي كه احتمالاً حيوان زبان بس��ته از س��يل 
فرار مي كرده و نادانسته س��ر از منطقه مسكوني 
درآورده است. گراز اساساً حيوان ترسويي است و 
به انسان حمله نمي كند.  سال گذشته هم سازمان 
محيط زيس��ت هر مجوز ش��كار را بين ۵۰ تا ۷۰ 
ميليون به شكارچيان خارجي فروخت. ۲۰درصد 
مجوز هايي كه سالانه براي ش��كار صادر مي شود، 
متعلق به جوامع محلي اس��ت كه با قيمت دولتي 
و بسيار ارزان به فروش مي رس��د و ۸۰ درصد اين 
پروانه ها متعلق به ش��كارچيان داخلي و خارجي 
است.  دلسوزان محيط زيست شكار در عرصه هاي 
ملي كش��ور را زخمي كهنه بر پيكر محيط زيست 
مي دانند. فروش پروانه شكار و ترويج گردشگري 
ش��كار، تقليدي كوركورانه  و تك بع��دي از برخي 
كشورهاي خارجي است. كشورهايي كه جمعيت 
برخي از گونه ه��اي حيات وحش در آنها در نتيجه 
شرايط مطلوب زيستگاه ها رو به افزايش است و براي 

شكار تعدادي از جانوران پروانه صادر مي كنند. 
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معاون بيمه سلامت: مراجعه به خدمات درماني به خاطر گراني 30 درصد كمتر شده است

دبير انجمن آنكولوژي ايران: سرطان سالانه جان 3۵ هزار نفر را در كشور مي گيرد

سبد سلامت هر روز كوچك تر از ديروز 

گراز ايراني در قتلگاه شكارچيان اروپايي
شكارچيان اروپايي بابت شكار هر گراز در جنگل هاي شمال تا 900يورو 

به شركت برگزاركننده تور شكار در ايران و سازمان محيط زيست پرداخت مي كنند 

با گراني هاي اخير در 

زهرا چيذري 
دو دو ت�ا چهارتاي   گزارش  2

جورك�ردن دخل و 
خرج زندگ�ي، انگار م�ردم مجبور ش�ده اند 
درآمدشان را به نيازهاي ضروري تري همچون 
خورد و خوراك اختصاص دهند. در عوض سبد 
سلامت مردم كش�ورمان نس�بت به گذشته 
كوچك و كوچك تر مي شود و نسبت درآمد به 
هزينه خانوارها، موجب ش�ده تا طبق آماري 
ارائه ش�ده از س�وي مع�اون بيم�ه و خدمات 
سلامت بيمه سلامت مراجعان به نظام خدمات 
درماني كشور، نسبت به سال گذشته قريب به 
30درصد كاهش يابد. پي�ش از اين نيز معاون 
كل وزارت بهداشت از آمار 34 درصدي مراجعه 
بيماران به داروخانه براي دريافت داروي بدون 
نس�خه خبر داده ب�ود؛ موضوعي كه نش�ان 
مي دهد شرايط اقتصادي مردم را وادار كرده به 
خود درماني يا درمان هاي خانگي روي بياورند. 
گرايش مردم به خود درمان�ي براي مديريت 
هزينه ها در حالي رو به افزايش است كه گاهي 
وقت ها ي�ك بيماري به ظاهر س�اده، نش�انه 
اوليه اي از بيماري بسيار جدي تر است و عدم 
مراجعه به موقع به پزش�ك مي تواند فرد را با 
چالش هاي جدي مواجه و درمان بيماري اش را 
س�خت يا غيرممكن كند. با وج�ود اين مردم 
ناگزيرند اولويت هاي حياتي ترشان را مد نظر 
قرار دهن�د و به همين خاطر ه�م چيزي براي 
رسيدگي به اوضاع سلامت شان باقي نمي ماند. 
هر چند نمي توان از مباحث فرهنگي چالش خود 
درماني در جامعه به س��ادگي گذشت، اما وقتي 
كمي واقع بينانه تر شرايط جامعه را مورد واكاوي 
ق��رار مي دهي��م، متوجه مي ش��ويم اين چالش 
فرهنگي هم يك جورهايي در مسائل اقتصادي 
مردم ريش��ه دارد. آمارهاي ارائه ش��ده از سوي 
وزارت بهداشت و س��ازمان بيمه سامت نشان 
مي دهد ميزان مراجعه مردم به مراكز بهداشتي 

درماني كاهش داشته است. 

 وقت�ي مس�ئولان بيم�ه و س�لامت ب�ه 
پيشگيري اعتقاد ندارند!

كاهش مراجعه مردم به پزشك، به طور يقين به 
معناي سامت تر ش��دن مردم نيست چراكه به 
موازات كاهش مراجعه مردم به پزشك، افزايش 
مراجعه آنها به داروخانه ه��ا و تهيه داروي بدون 
نسخه را داشته ايم؛ موضوعي كه وزارت بهداشت 
را بر آن داش��ت تا با تصويب سند جامع خدمات 
سامت در داروخانه هاي ايران، آخرين نقطه اميد 
مردم به دريافت درماني ارزان تر و سريع تر را هم 

به بن بست بكشاند! 
اين در حالي است كه مس��ئولان نظام سامت 
بايد از كاهش مراجعه مردم به پزشك به واسطه 
تنگناهاي اقتصادي آنها نگران باشند، زيرا خيلي 
وقت ها تأخير در تشخيص بيماري فرد مي تواند 
لطم��ات جبران ناپذي��ري را ب��ه وي وارد كند و 
هزينه هاي زيادتري را روي دست نظام سامت 
بگذارد. با وج��ود اين مديريت نظام س��امت و 
نظام بيمه اي م��ا اثبات كرده ان��د، اهل توجه به 

پيشگيري نيستند!

 نشانه هاي نگران كننده 
 چندي پيش بود كه اي��رج حريرچي، معاون كل 
وزارت بهداشت آماري قابل تأمل ارائه داد،.به گفته 
وي حدود 3۰  درصد ب��ار مراجعات به داروخانه ها 
بدون داش��تن نس��خه و بدون مراجعه مجدد به 
پزشك اس��ت تا از اين طريق بتوانند هزينه هاي 
خود را كاهش داده و پول ويزيت را پرداخت نكنند. 
واكنش حريرچي ب��ه اين آمار و اي��ن رفتار مردم 
اين گونه ب��ود: »اينها نش��انه هاي نگران كننده اي 
اس��ت.«  بنا ب��ه تأكي��د وي بي��ش از ۴ميليون و 
۲۰۰هزار نفر از جمعيت كشور هستند كه با يك 
ريال پرداخت در حوزه س��امت فقير مي شوند.  
حريرچي به شكس��ت وزارت بهداشت در زمينه 
كاهش هزينه هاي كمرشكن اذعان كرده و آن را 
ناشي از دو فاكتور اتفاقات داخل حوزه سامت و 

وضعيت عمومي اقتصاد كشور دانسته بود. 
 فقط هزينه خورد و خوراك

 حالا هم كوروش فرزين، معاون بيمه و خدمات 
س��امت س��ازمان بيم��ه س��امت از كاهش 
3۰درصدي مراجعه مردم به پزشك خبر مي دهد. 

وي معتقد است:»نرخ خدمات به گونه اي شده كه 
هزينه درمان نسبت به درآمد خانوارها چشم گير 
اس��ت. مردم براي مش��كات عادي به پزشك 
مراجعه نمي كنند، نه به اين خاطر كه پوش��ش 
بيمه اي وجود ندارد، زيرا همه چيز گران تر شده 
است. اگر كسي با ۷۰۰ هزار تومان امورات خود را 
مي گذراند، امروز بايد آن را صرف خورد و خوراك 
خود كند، حتي برخي پوشاك خود را نمي توانند 

تأمين كنند.«
بنا به تأكيد فرزين، طبيعي اس��ت كه اگر افراد 
با بيماري هاي جدي دس��ت به گريبان نباشند 
به پزش��ك مراجعه نخواهند كرد. سازمان هاي 
متولي، به س��ازمان بيمه سامت تكليف كردند 
تا سرانه بيمه رايگان را براي افرادي كه به بخش 
خصوصي مراجعه مي كنند حذف كند، اما عدم 
رجوع مردم ب��ه بخش خصوصي ربط��ي به اين 
تصميم ندارد. با افزايش گراني ها مردم كمتر به 
پزشك مراجعه خواهند كرد و سعي مي كنند يك 
س��رماخوردگي را با درمان خانگي يا استراحت 

حل كنند، مگر آنكه مشكل حادتر شود. 
 اعتراض به دولت وارد است نه بيمه 

معاون بيمه و خدمات سامت سازمان بيمه سامت 
با اش��اره به طرح بيم��ه همگاني در ط��رح تحول 
س��امت مي افزايد:»زماني به ما گفته شد، فردي 
كه در بيمارستان بستري مي ش��ود و بيمه ندارد، 
او را بيمه كنيد. فردي كه بر تخت بيمه مي شود به 
سازمان، پولي پرداخت نمي كند. سازمان هم ملزم 
است در ابتداي قرارداد بيمه به فرد پول پرداخت 
كند در حالي ك��ه اين پرداخت ب��ا مديريت بيمه 
سازگار نيست.« فرزين ضمن تأكيد بر اين موضوع 
كه س��ازمان بيمه س��امت طبق قانون اجرايي 
دولت اقدام مي كند، تصريح مي كند:»اعتراض به 
ما وارد نيست و بايد به هيئت دولت ارجاع داده 
شود. پيش تر دولت اباغ كرد بيمه همه دهك ها 
رايگان باشند. تصميم هم براي دولت و هم براي 
بيمه سامت مشكل آفرين شد. بيمه يعني آنكه 

ما بتوانيم خدمات به موقع به افراد بدهيم.«

كبري فرشچي 

 در حالي كه مديرعامل س��ازمان س��رمايه گذاري شهرداري تهران 
از تفاهم با ش��ركتي چيني براي نصب زباله سوز خبر مي دهد، اعضاي 
شوراي شهر تهران و مديرعامل سازمان پسماند معتقدند تا زماني كه 
وزارت نيرو خريد برق را تضمين نكند و سود سرمايه گذار تأمين نشود 

اين مهم محقق نمي شود. 
 متخصص طب ايراني گفت: مصرف دمنوش گل گاوزبان به همراه به 
 ليمو كمك زيادي به رفع عوارض سرماخوردگي و آلودگي هوا از بدن 

خواهد داشت. 
 محمدجواد حق شناس عضو شوراي اسامي شهر تهران با اشاره به 
وقوع سيل در سه استان در ابتداي امسال گفت: وقتي جنگل هاي مان را 

بي رويه از بين برده ايم، نتيجه اش وقوع چنين بحراني مي شود. 

گاف »پپه« اي!
س��وپرايز وزير ارتباطات صرف نظر از اينكه به جز خ��ود وزير هيچ كس را 
ش��گفت زده نكرد، يك اش��كال جدي هم دارد؛ آنطور كه رئيس س��ازمان 
هواپيمايي كشور خبر مي دهد پهپاد پس��ت هوايي آقاي وزير هنوز پروانه 

فعاليت نگرفته است!
علي عليزاده گفته است:»شركت پس��ت تاكنون براي راه اندازي سيستم 
پست پهپادي درخواست مجوز را از سازمان هواپيمايي كشوري نكرده است. 
سازمان هواپيمايي وظيفه نظارت و ساماندهي پهپادها را بر عهده دارد كه 
در همين راستا سامانه اي در اين سازمان راه اندازي شده و متقاضيان بايد با 

مراجعه به اين سامانه، درخواست دريافت مجوز بدهند.«
به بيان ديگر محمدجواد آذري جهرمي آنقدر از پستچي هاي پهپادي اش 
ش��گفت زده بوده كه پيش از دريافت مجوز براي پرواز اين پهپادها با اعام 
سوپرايز عمومي به استقبال رونمايي از اين طرح رفت و بعد از رونمايي هم از 
كاربران شبكه هاي اجتماعي اش خواست تا براي پهپاد پستي اش اسم انتخاب 
كنند. اهميت گرفتن مجوز براي استفاده از چنين ساز و كاري را وقتي بهتر 
متوجه مي شويم كه پاي صحبت هاي عضو ديگري از كابينه دولت دوازدهم 
بنشينيم. حجت الاسام و المسلمين سيدمحمود علوي وزير اطاعات در 
مراسم گردهمايي مديران، معاونان و دبيران ستاد مبارزه با موادمخدر كشور 
در رابطه با به روز رساني روش هاي توزيع موادمخدر در نقاط مختلف كشور 
گفت: »در توزيع موادمخدر قباً به صورت استفاده از مسيرهاي خشكي بود، 
ولي در حال حاضر توزيع موادمخدر از طريق آبي و هوايي انجام مي شود و 

حتي با پهپادها هم موادمخدر را                                         جابه جا مي كنند.«
تقارن صحبت هاي وزير اطاعات با راه اندازي سيستم پهپاد پست هوايي يا به 
قول يكي از مخاطبان صفحات اجتماعي وزير جوان »پپه« اگر تصادفي باشد، 
اما مجوز نداشتن اين ساختار از سازمان هواپيمايي كشوري مي تواند انتخاب 

پهپاد پست هوايي را براي جابه جايي كالا به حاشيه بكشاند. 
با وجود اين فعاً جهرمي در گير و دار انتخاب اسم براي شگفتانه اش است. در 
اين ميان يكي از مخاطبان صفحات اجتماعي آقاي وزير مخفف پهپاد پست 
هوايي يا »پپه« را پيشنهاد داده و اين پيشنهاد بيشترين استقبال مردمي 
را داشته است؛ اما جهرمي معتقد اس��ت، »پپه« چندان مؤدبانه و مناسب 
نيست و قول داده نام پهپاد پست پاس را »سجاد« يعني نام پيشنهاددهنده 
بگذارد. با اتمام فرآيند سوپرايز، رونمايي و نامگذاري شايد نوبت به دريافت 

مجوز هم برسد. 

محيط زيست: پيش فروش سال آينده 
ايران خودرو پلاك نمي شود

خسارت 7ميليارد دلاري خودروسازان 
به محيط زيست كشور 

دبير كميت�ه فني ص�دور گواهينامه هاي زيس�ت محيطي س�ازمان 
محيط زيس�ت با بي�ان اينكه تعوي�ق يك س�اله ارتقاي اس�تاندارد 
خودروه�اي بنزين�ي ب�ه اس�تاندارد ي�ورو5 باع�ث ورود 400ت�ن 
آلاين�ده اضافي ب�ه هوا ش�ده اس�ت، گفت: مج�وز ش�ماره گذاري 
خودروه�اي ي�ورو 4 را ب�راي س�ال آين�ده ص�ادر نمي كني�م. 
بهزاد اش��جعي درخصوص نقض قانون هواي پاك از سوي ايران خودرو با 
پيش فروش خودروها با آلايندگي يورو۴ براي آذر سال آينده اظهار داشت: 
از ابتداي س��ال آينده پاك گذاري براي خودروهايي با اس��تاندارد يورو۴ 
غيرقانوني است.  وي با يادآوري اين نكته كه خودروسازان بايد در سال ۹6 
استاندارد خودروهاي توليدي خود را به يورو ۵ ارتقا مي دادند و به بهانه هاي 
مختلف از زيربار اين مسئوليت شانه خالي كردند،  گفت: مطابق قانون هواي 
پاك از ابتداي سال ۹۹ بايد تمامي خودروهاي توليدي داخل كشور مطابق 
استاندارد يورو ۵ به بازار ارائه شود.  اشجعي با تأكيد بر اينكه اين پيش فروش 
براساس قانون ممنوع است و خودروهاي پيش فروش شده در سال آينده 
براي دريافت تأييديه سازمان محيط زيست به منظور پاك گذاري دچار 
مشكل مي شوند، يادآور ش��د: يك ماه پيش وزارت صمت را مخاطب قرار 
داديم و به اين وزارتخانه به صورت كتبي تذكر داده شد كه براساس قانون 
يورو ۴ها براي سال آينده امكان پيش فروش ندارند، اما متأسفانه با وجود اين 

تذكر ايران خودرو اقدام به پيش فروش خودروهايش كرده است. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه محيط زيس��ت چه اقدام بازدارنده اي در 
مقابل اين تخلف خودروسازان مي تواند داش��ته باشد، گفت: بدون مجوز 

محيط زيست، پليس امكان شماره گذاري ندارد. 
دبير كميته فني صدور گواهينامه هاي زيست محيطي با اشاره به اينكه آذر 
سال آينده موعد شماره گذاري اين خودروهاست، خودروسازان از جانب 
مردم به محيط زيست فشار مي آورند، گفت: در واقع با واگذاري اين خودروها 
به مردم، خودروسازان به سود خود رسيده و محيط زيست را در مقابل مردم 
قرار مي دهند.  اشجعي بيان داشت: ظاهراً هشدارهاي ما تأثيرگذار نبوده و 
پيش فروش ها ادامه دارد و به همين دليل پيگيري قانوني را در دستور كار 
قرار داديم كه اميدواريم مراجع ذي ربط اقدام كنند.  وي بيان داشت: تعويق 
يك ساله ارتقاي استاندارد خودروهاي بنزيني از يورو ۴ به يورو ۵ باعث ورود 
۴۰۰تن آلاينده ناكس اضافي در هوا ش��ده است.  دبير كميته فني صدور 
گواهينامه هاي زيست محيطي ادامه داد: حال با اين آمار تصور كنيد اگر به 
جاي يك ميليون خودروي يورو ۴ امسال خودروهاي توليدي با استاندارد 

يورو ۵ وارد بازار شوند، چه مقدار وضعيت هوا نسبت به قبل بهتر بود؟ 
اشجعي افزود: در نس��خه فعلي قانون هواي پاك عنوان شده كه از ابتداي 
سال 1۴۰۰ خودروهاي بنزيني و ديزلي بايد يورو ۵ باشند، اما آبين نامه ذيل 
اين قانون ابتداي سال 1۴۰1 را مبنا قرار داده است. در اصاحيه قانون هواي 
پاك كه در دولت در حال بررسي است يك يا نهايتاً دو سال ارتقاي تعويق 
استانداردها وجود دارد تا خودروسازان بتوانند خود را به اين برنامه برسانند.  
دبير كميته فني صدور گواهينامه هاي زيست محيطي در پاسخ به اين سؤال 
كه آيا فضاي قانون نويس��ي ما در حوزه محيط زيست به خصوص آلودگي 
هوا فانتزي نبوده است،  گفت:  خير. كش��ورهاي ديگر هم اين استانداردها 
را رعايت مي كنند. كشورهاي عضو اتحاديه اروپا، ژاپن و كره جنوبي اكنون 
استاندارد يورو 6 را مدنظر قرار داده اند. خودروسازان چين، روسيه و استراليا 
به استاندارد يورو ۵ رسيده  اند و نهايتاً تا يك سال ديگر خودروهايشان را با 
استاندارد يورو 6 توليد خواهند كرد.  دبير كميته فني صدور گواهينامه هاي 
زيست محيطي با بيان اينكه ۸۰ درصد آلودگي گازي در كشور ما مربوط به 
خودروسازان است، گفت: خودروسازان سالانه ۷ميليارد دلار در كل كشور 
به دليل توليد خودروهاي آلاينده خسارت وارد مي كنند كه معادل حدود 

1۰۰هزار ميليارد تومان است. 

دب�ي��ر انج�م��ن 
راديوتراپي آنكولوژي   ويژه

ايران گفت: سرطان دومين علت مرگ و مير 
پس از بيماري  هاي قلبي و عروقي در كش�ور 
است كه حدود 35 هزار نفر در سال بر اثر اين 
بيماري مي ميرند و سالانه ۱۱0 هزار مورد جديد 
ابتلا به سرطان به شمار بيماران اضافه مي شود. 

حس��ين فودازي در چهارمين كنگره بين المللي و 
چهاردهمين كنگره سالانه كلينيكال آنكولوژي كه 
در محل انجمن راديوتراپي آنكولوژي ايران برگزار 
ش��د، افزود: دو س��وم بيماران مبتا به سرطان در 
كشور درمان قطعي مي شوند و يك سوم از بيماران 
جان خود را از دست مي دهند.  وي نجات بيماران 
مبتا به سرطان و برگرداندن آنها به چرخه زندگي 

و جامعه اقدامي بسيار مهم دانست، اظهار داشت: 
درمان اين بيماري بايد به صورت تيم پزشكي انجام 
شود، س��رطان فقط ش��يمي درماني نيست بلكه 
جراحي، پرتو درماني مهم تر از شيمي درماني است 
كه در واقع ۴۰ درص��د افراد مبتا به اين بيماري با 
جراحي بهبود كامل مي يابند، حدود 3۵ درصد با 
پرتو درماني درمان قطعي مي شوند كه نقش شيمي 

درماني حدود ۲۰ درصد است.  فودازي تصريح كرد: 
اكنون دستگاه هاي پيشرفته راديوتراپي خريداري 
شده تا به زودي با قرارگرفتن در مراكز درماني، صف 
انتظار بيماران مبتا به سرطان براي درمان كمتر 
شود و لازم است در كنار گسترش اقدامات درماني، 
ميزان تربيت نيروي متخصص در مراكز دانشگاهي 

افزايش يافته و آموزش هاي اساسي را ببينند. 

اعتبار هورالعظيم بايگاني شده است!
از فروردين  امسال سهم آب تالاب هورالعظيم با سرعت 3۰ مترمكعب بر ثانيه 

به طرف عراق سرازير است!
قاسم ساعدي نماينده دشت آزادگان و هويزه در مجلس عليه وزارت نيرو 
اعام جرم كرده و گفته كه اين وزارتخانه هنوز نسبت به توقف هدايت آب 

تالاب هورالعظيم به سمت عراق اقدام نكرده است. 
ساعدي اظهارات وزير نيرو در رابطه با حفظ و نگهداري آب را »دلسوزي هاي 
حرافانه« توصيف كرده و گفته است: »وزير نيرو هر زماني كه صحبت مي كنند 
از ثروت بسيار عظيم و ماده حياتي به نام آب سخن مي گويند؛ پس حالا چه 
شده كه بعد از اين سياب، آب تالاب به سمت عراق هدايت مي شود و آب از 

آب هم تكان نمي خورد؟«
نماينده دش��ت آزادگان و هويزه درباره تأمين اعتبار براي محيط  زيس��ت 
و تالاب هورالعظيم گفت: »متأس��فانه فقط در حد نامه نگاري در كارتابل 

وزارتخانه مانده است.«
ساعدي همچنين وزارت نفت را متهم به كوتاهي در رابطه با تالاب هورالعظيم 
كرد و گفت: اين وزارتخانه »به سبب اينكه مي خواهد از مخازن نفت در تالاب 

برداشت كند، در اين رابطه كوتاهي مي كند.«
تصميم هدايت آب به سمت عراق در جلسه س��تاد بحران خوزستان و در 
پي جاري شدن سيل در استان خوزستان گرفته شد، ولي تداوم آن باعث 

خشك شدن اين تالاب و بروز ريزگردها در اين منطقه شده است. 
دولت تصميمات ستاد بحران خوزستان درخصوص ترميم بخش هايي كه در 
سيل تخريب شده و حفظ آب درون تالاب هورالعظيم را به هيچ وجه عملي 

نكرده و آب را به سمت عراق هدايت مي كند. 
عضو مجمع نمايندگان خوزس��تان، »عدم همراهي شركت هاي نفتي« و 
»بي تفاوتي وزارت نيرو به ويژه در بخش س��ازمان آب و برق خوزستان« را 

منجر به هدر رفتن آب تالار هورالعظيم دانسته است. 
ساعدي گفت: »براي وزير نيرو متأسفم كه چندين  بار در كميسيون انرژي 
و در جلسات ويژه اي كه با وزير نيرو داشتم و صحبت هايي در رابطه با تزريق 
اعتبار در اين رابطه داده بودند، متأسفانه فقط در حد نامه نگاري در كارتابل 

وزارتخانه مانده است.«
وزارت نفت و وزارت نيرو با مشاركت هم، از آغاز عمليات اكتشاف و حفاري 
نفت، هورالعظيم را به پنج حوضچه  تقسيم بندي كرده اند و با تكه تكه كردن 
آن، سازه هاي استخراج نفت را به جان اين تالاب انداخته اند. اكنون حوضچه 
يك و دو اندكي آب دارند و مخازن سه، چهار و پنج كاماً خشك هستند. اين 
قسمت ها كه به شوره زاري بدل شده، قابليت برپاكردن طوفان هاي نمكي در 

فصل بادهاي پاييزي و زمستاني در خوزستان دارد. 
كارشناسان محيط  زيست مي گويند، توفان هاي نمكي تا شعاع كيلومترها 
مانع رشد و پرورش زمين هاي كشاورزي و حيات زيستگاه ها در اين استان 
شده و منطقه اي كه روزگاري محل زندگي بيش از ۵ هزار نفر بود، حالا از 

سكنه خالي شده است. 

معاون شهردار تهران خبر داد
نمره 11/6 شهروندان به عملكرد شهرداري

مع�اون فرهنگ�ي و اجتماع�ي ش�هردار ته�ران ب�ا اش�اره ب�ه 
نظرس�نجي اخي�ر ش�هرداري ته�ران گف�ت: ن�گاه م�ردم در 
س�طح كلان ب�ه ش�هرداري ته�ران مثبت ت�ر ش�ده اس�ت و 
نم�ره ش�هروندان ب�ه عملك�رد ش�هرداري 6 /۱۱ب�وده اس�ت!

محمدرضا جوادي يگانه درباره نظرسنجي كه از 1۵مهر تا 1۵آبان امسال 
در پايتخت از سوي ش��هرداري انجام گرفته اس��ت، گفت: براساس اين 
نظرس��نجي كه از ۸ هزار نفر در پايتخت صورت گرفت��ه، ۸/۸ درصد از 
پاسخ دهندگان رضايت كلي از شهرداري دارند و نمره رضايت زياد و خيلي 

زياد داده اند، اما ۵۰درصد سطح رضايتشان كم و خيلي كم بود. 
وي با بيان اينكه پايش نظرسنجي نشان داد نگاه مردم در سطح كان به 
شهرداري تهران مثبت تر شده است، اظهار كرد: نمره شهروندان به عملكرد 
شهرداري 6 /11بوده است.  جوادي يگانه با بيان اينكه از خرداد ۹۷ تاكنون 
تقريباً اين عدد ثابت مانده است، گفت: در خرداد ۹۷ نمره شهروندان به 
عملكرد شهرداري 11/۴۲، در مهرماه 11/۴6 ودر آبان ماه 6 /11 درصد 
بوده اس��ت كه نش��ان مي  دهد، ميزان رضايت مندي مردم از شهرداري 
افزايش يافته اس��ت.  وي افزود: كم ترين رضايت از شهرداري در منطقه 
1۵ و بيش��ترين رضايت ها در منطقه 6بوده است. همچنين 33درصد از 
جمعيت نمونه در پاسخ به اينكه مهم ترين اقدام شهرداري چه بوده است، 
پاسخ داده اند شهرداري هيچ كاري نكرده كه البته اين آمار نسبت به مدت 
مشابه سال قبل از آن بهبود يافته است.  جوادي يگانه عنوان كرد: به طور 
كلي، براساس اين نظرسنجي مردم در س��طح كان از مديريت شهري 
رضايت نداشتند، ولي در سطح خرد آمارها بهتر است و نسبت به گذشته 

وضعيت بهبود يافته است. 
وي بيان داشت: ۵۸ درصد مردم از جمع آوري زباله، ۴۷درصد از روشنايي 
معابر، ۵۴ درصد از نگهداري فضاي سبز، ۴6 درصد از زمين هاي بازي و 3۷ 
درصد از رسيدگي به آبگرفتگي ها رضايت داشته اند و تنها ۴۷درصد از مردم 

نسبت به موضوع آبگرفتگي ها و رفع آن ناراضي بوده اند. 
جوادي يگانه اعام كرد: 6۵ درصد از شهروندان از ميادين ميوه و تره بار، ۴۰ 
درصد نيز از وضعيت آسفالت خيابان ها و ۲۵ درصد از وضعيت كفپوش ها 
در معابر راضي هستند. همچنين، ۵۴ درصد مردم معتقدند كارگاه هاي 
ساختماني به حريم خيابان ها تجاوز كرده و ۴۸ درصد وضعيت راحتي و 

امنيت در پياده راه ها را مناسب نمي دانند. 
وي در پاسخ به س��ؤالي مبني بر اينكه رضايتمندي مردم در مورد طرح 

ترافيك چگونه بوده است، گفت : آماري در اين زمينه احصا نشده است. 

حمايت بنياد مستضعفان 
از شركت هاي دانش بنيان 

مديرعامل مؤسس�ه دانش�مند گف�ت: ش�ركت هاي دانش بنيان و 
هسته هاي پژوهشي كه بتوانند ش�بكه مسائل بنياد مستضعفان و 
صنعت كش�ور را حل كنند، مورد حمايت اين بني�اد قرار مي گيرند. 
علي خطيبي، مديرعامل مؤسسه دانشمند وابسته به بنياد مستضعفان از 
طرح بنياد مستضعفان براي حمايت از شركت هاي دانش بنيان و هسته هاي 
پژوهشي در كشور خبر داد و گفت: شركت هاي دانش بنياني كه طرح و ايده 
براي حل شبكه مسائل مجموعه هاي وابسته به بنياد مستضعفان و صنعت 

كشور را دارند، مورد حمايت قرار مي دهيم. 
خطيبي درباره روش ارتباط پژوهشگران با بنياد مستضعفان گفت: مؤسسه 
دانشمند پل ارتباطي بنياد با مراكز دانشگاهي، پژوهشگران و شركت هاي 
دانش بنيان است. مؤسسه دانشمند سامانه اي را تحت عنوان شبكه مسائل 
بنياد راه اندازي كرده كه از طريق س��ايت مؤسس��ه در دسترس است و 
گروه هايي كه مي توانند ايده هاي فناورانه براي حل اين شبكه مسائل مطرح 
كنند، در اين سايت ثبت نام و راهكار موردنظر خود را ارائه كنند.  مديرعامل 
مؤسسه دانشمند با بيان اينكه اين گروه ها در صورت داشتن ايده هاي قابل 
اجرا، علمي و منطبق با رسالت بنياد مستضعفان مورد حمايت بنياد قرار 
مي گيرند، اضافه كرد: بخش بزرگي از نيازهاي بنياد مستضعفان با استفاده 
از ايده هاي فناورانه و ظرفيت هاي داخلي قابل حل شدن است و مؤسساتي 
كه به دنبال حل مشكل محروميت زدايي با استفاده از نوآوري هاي فراگير 
هستند نيز مورد حمايت بنياد قرار مي گيرند.  وي نوآوري فراگير را بهترين 
راه  حل براي مقابله با پديده فقر دانست و تصريح كرد: از آنجا كه نوآوري 
فراگير مانند ايده تاكسي هاي اينترنتي قاعده هرم اجتماع را در بر مي گيرد، 
بنابراين موجب مي شود چند ميليون نفر از اقشار كم درآمد جامعه زير چتر 

ابراهيم مشيريان

عليرضا سزاوار
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